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Čím víc času studiu věnujete, tím víc se toho naučíte.
S novým vedoucím katedry národního hospodářství docen-
tem Liborem Duškem jsme si povídali o novém směřování 
katedry i o jeho studiu na University of Chicago. 

Pane docente, můžete se krátce představit? 
Profesí jsem akademický ekonom. Vystudoval jsem baka-
láře a magistra na Fakultě sociálních věd Univerzity Kar-
lovy. Potom doktorát na University of Chicago. Doktorské 
studium trvalo pět let a ještě mezi bakalářem a magistrem 
jsem strávil rok ve Washingtonu jako výzkumný asistent 
v jednom think thanku. 
Po skončení doktorátu jsem působil víc než deset let 
na CERGE-EI, což je společné pracoviště Akademie věd 
a  Univerzity Karlovy, v ekonomii je to jedno z nejlepších 
výzkumných pracovišť ve střední Evropě. A posledních 
pět let jsem byl na Vysoké škole ekonomické.

Co Vás přivedlo na právnickou fakultu? 
Mojí odbornou specializací je ekonomická analýza práva 
a empirický právní výzkum. Mým snem vždy bylo, aby 
v  Česku fungovalo nějaké menší, ale špičkové pracoviště 
zaměřené na  ekonomickou analýzu práva. A když se uká-
zala možnost zde na právnické fakultě takové pracoviště 
vybudovat, byla to velice lákavá výzva.

Jaké tedy bude nové směřování katedry?
Nejdříve musíme rychle doplnit stavy pedagogů a spolu-
pracovníků. Výběrové řízení je otevřeno a hlásí se zajíma-

ví lidé. Cílem je katedru zaměřit na ekonomickou analýzu 
práva a empirický právní výzkum. Profilovat ji více aka-
demicky. Jednou prioritou je dělat výzkum na mezinárod-
ní úrovni a publikace do mezinárodních žurnálů. Druhou 
prioritou je reforma předmětu Teorie národního hospo-
dářství, aby byl pro studenty práv atraktivnější a  hlavně 
relevantnější. A k tomu nabídnout vhodný mix volitel-
ných předmětů, na jedné straně prakticky orientovaných, 
jako finance nebo správa korporací a na druhé straně ori-
entovaných více intelektuálně, včetně výuky empirických 
výzkumných metod.
Chtěl bych zavést každoroční hostování profesora ze za-
hraničí a zvýšit mobilitu akademických pracovníků smě-
rem ven. Chtěl bych, aby katedra byla uznávaná v odbor-
né komunitě doma i v zahraničí a byla zdrojem expertizy 
pro média a státní orgány.

Bude kladen větší důraz na angličtinu? 
Já osobně preferuji přednášet v angličtině, většinu před-
nášek za svůj život jsem odučil anglicky, ale o mě nejde. 
Rozšířit nabídku angličtiny si přeje i fakulta a volitel-
ných předmětů v angličtině bude více. U předmětu Teo-
rie národního hospodářství by též měla být část cvičení 
v  angličtině. 

Co Vás baví na učení?
Mě na učení baví, že jsem v kontaktu s mladými lidmi 
a sám se tak cítím mladší. A mám radost, že se vždycky 
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objeví skupinka studentů – byť třeba jen malá – kteří 
se do látky „zažerou“, diskutují s vámi, napíšou s vámi  
diplomku, zkrátka že vaše slova na přednáškách si najdou 
i  úrodnou půdu. 

Jaké bylo studium v USA?
University of Chicago je jedna z nejlepších škol na světě, 
přednášky od držitelů Nobelových cen jsou nenahraditel-
né, ale ruku v ruce s tím jde, že je to i jedna z nejtěžších 
škol. První ročník Ph.D. studia byl naprosto brutální dril 
vědeckého řemesla. Sice jsme měli jen tři předměty, ale 
celá výuka stála na domácích úkolech, jejichž řešení vyšlo 
na 10–15 stránek rukopisu a nebylo to mechanické řešení 
příkladů, ale modely, na jejichž řešení jsme museli sami 
přijít. Často jsme na to také nepřišli a výsledek 60  % zís-
kaných bodů byl považován za úspěch. Ale zápolili jsme 
s  tím v hektickém tempu každý den. Od osmi ráno až přes 
půlnoc. Bez přestávky včetně víkendů. Hned po skončení 
přednášek následovalo týdenní (!) zkouškové období, na 
každou písemku byl jen jeden pokus a v případě neúspě-
chu bylo možno si za rok předmět zopakovat. Další roční-
ky už byly trochu volnější, ale pořád intenzivní. Pracovat 
při takovém studiu je zcela nemožné. Jedině až ve vyšších 
ročnících a jen na univerzitě, jako asistenti. Ale právě díky 
této náročnosti jsme se toho opravdu hodně naučili. Větši-
ně studentů nevadí studovat, když se jim nabídne materi-
ál, který je sice náročnější, ale je nový a  zajímavý.

A většinou jej preferují před předměty, které sice mohou 
být jednoduché, ale přednášku prozívají a mají pocit ztrá-
ty času. Proto taky studentům radím, ať během studijních 
let využijí čas maximálně na studium a získání vědomos-
tí, práce počká. Po škole budou pracovat ještě čtyřicet let 
a  bude to rutina. Ale na přednášky o filosofii nebo dis-
kriminaci nebo empirickém právním výzkumu už čas mít 
nebudou. Čím víc času studiu věnujete, tím víc se toho 
naučíte. 

Nechtěl jste zůstat v USA?
Chtěl jsem se vrátit domů, do Evropy. Na druhou stranu 
to asi kariérně byla chyba. Pokud se chcete věnovat aka-
demické kariéře, je lepší po skončení Ph.D. studia působit 
jako post-doc nebo asistent profesor na co nejlepší uni-
verzitě v zahraničí a až potom se jako etablovaný akade-
mik vrátit domů. Ale ať už máte kariérní ambice jakékoli, 
je důležité vyjet do zahraničí. Já jsem vyjel dvakrát na po-
měrně dlouhou dobu a změnilo mi to život. Udělá to z vás 
jiného člověka.

Nový vedoucí katedry 
národního hospodářství 
docent Libor Dušek.
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Bez jednoho dne to bude rok, co se na Právnické fa-
kultě uskutečnil první ročník festivalu Noc fakulty. 
Počet účastníků se hned napoprvé pohyboval v neo-
čekávaném počtu 2 500 osob, které zavítaly na před-
náškový maraton našich skvělých řečníků.

Druhý ročník je vždy těžší než ten první, takže studentský 
organizátorský tým se skutečně zasnažil. Do poslucháren 
vyrazí noví a neokoukaní přednášející, aby posluchače 
provedli taji různých odvětví práva! Je libo římské prá-
vo s prof. Skřejpkem? Nebo raději něco filosofičtější-
ho s  profesorem Sokolem? Pokud raději holdujete plat-
nému právu, jistě si vyberete mezi znělými jmény jako 
doc. Frinta, doc. Macková nebo dr. Čech! 

Pokud byste raději něco veřejnoprávního, tak se na po-
sluchače s kauzou krádeže prezidentské standardy 
těší dr. Pelc nebo k černým stavbám promluví správné 
správněprávní duo dr. Staši a dr. Svobody. Sice se tra-
duje, že  právníci nemají rádi matematiku, ale jistě mají 
rádi doc. Duška, nového vedoucího katedry národního 
hospodářství, který se představí s empirickou analýzu 
české trestní politiky. Abychom se ale nedrželi tradičních 
oborů, těšit se můžete i na právní etiku dr. Friedla nebo 
na nové technologie s dr. Kučerou. 

Z přespolních hostů se můžete těšit třeba na prezentaci 
o  fashion law Ústavu práva módního průmyslu, či můžete

(živě) diskutovat s našimi kolegy z 3. lékařské fakulty 
o  tom, zda právníci lékařům hlavně překážejí. 
Abyste nebyli jen pasivními posluchači jako novinku jsme 
si pro vás připravili praktické workshopy našich partnerů 
advokátní kanceláří White & Case a Mališ Nevrkal Legal!

Pokud máte práva po celém dni již dost, jistě vás zaujme 
přednáška doc. Lukeše o tvorbě autora fakultní budovy 
Jana Kotěry nebo panelová diskuze o budoucím směřo-
vání České republiky. Neopomíjíme ani československá 
výročí, takže se těšte na diskuzi s pamětníky z akademic-
kého klubu 1948 o perzekucích v 50. letech, kterou mo-
deruje Jiří Padevět, či kulatý stůl pana děkana o Mni-
chovské smlouvě.

Pokud vás akademický program vyčerpá, připravili jsme 
pro vás velkou spoustu doprovodného programu – mů-
žete si na fakultě zahrát laser game, vyzkoušet virtuální 
realitu nebo se naučit první pomoc. Již povinností jsou 
komentované prohlídky nepřístupných prostor fa-
kulty nebo studentská soutěž Science Slam CUNI. 

Pokud toužíte spíše po klidnějším večeru s přáteli, svými 
učiteli či bývalými spolužáky, nabídneme vám v Bazénu 
hudbu k poslechu i tanci. Abyste na večer měli nějakou 
hezkou vzpomínku, můžete se vyfotit v našem foto-
koutku. Pro dobytí energie vám bude po celý večer 
k  dispozici káva zdarma.
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Více hostů, více přednášek, více doprovodného pro-
gramu, více platného práva! 

Naším cílem je, aby vaší jedinou starostí bylo to, že ne-
budete moci být na více místech ve  stejný čas! Festival 
je otevřen akademické i široké veřejnosti bezplatně. Bu-
deme rádi, pokud festival bude sloužit k setkávání na-
šich absolventů, učitelů, studentů, váhajících uchazečů 
a  všech přátel fakulty. 

Nebojte se je ve středu 7. listopadu tedy vzít s sebou!

Festival by se samozřejmě nemohl konat bez podpory 
našich partnerů. Generálním parnerem festivalu je ad-
vokátní kancelář White & Case. Dalšími partnery fes-
tivalu jsou advokátní kanceláře Mališ Nevrkal Legal 
a Kinstellar.

Kompletní program najdete: http://www.nocfakulty.cz/
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Mezinárodní konference Měna, daně a další finanč-
něprávní instituty v roce 100. výročí vzniku Českoslo-
venska se konala ve dnech 20. a 21. září v prostorách 
Karolina a Právnické fakulty. Jejím pořadatelem byla 
katedra finančního práva a finanční vědy, hlavní organi-
zátorům této akce doc. Michaelu Kohajdovi a dr. Tomá-
ši Sejkorovi se podařilo tuto konferenci úspěšně usku-
tečnit i navzdory nepřízni osudu v  podobě prasklého 
vodovodního potrubí v budově Právnické fakulty.

Konference, které se účastnilo více než 100 odborníků 
z Česka, Ruska, Polska, Slovenska, Itálie a Španělska, se 
zabývala problematikou z oboru finančního práva, a to 
včetně práva daňového a měnového a dalších souvisejí-
cích oblastí. Účastníci diskutovali o vývoji právní regulace

 v Československu, střední Evropě i o současných problé-
mech unijní legislativy. Došlo i na zcela aktuální a  nová 
témata jako je regulace virtuálních měn nebo otázka zda-
nění nadnárodních korporací. 
Konference se konala v rámci mezinárodní spolupráce 
pražské právnické fakulty ve spolupráci s Centrem Infor-
macji i Organizacji Badań Finansów Publicznych i Pra-
wa Podatkowego Krajów Europy Środkowej i  Wschod-
niej a  Institute for Research and Development on 
State and Governance of the National University of Pu-
blic Service (Budapest) a pod záštitou guvernéra České 
národní banky Ing. Jiřího Rusnoka a ministryně financí 
České republiky dr. Aleny Schillerové.
V rámci této konference jsme uskutečnili rozhovor 
i  s  jedním z hlavních plenárních řečníků a významným 
profesorem daňového práva známým zejména v  evrop-
ském a  latinskoamerickém univerzitním světě, profeso-
rem Césarem García Novoa:
Pane profesore Novoo, můžete se představit našim 
čtenářům? Co je hlavní oblastí vašeho odborného 
zájmu? 
Jsem profesorem daňového práva na Univerzitě Santiago 
de Compostela ve Španělsku a také působím jako daňo-
vý poradce. Posledních třicet let kombinuji akademické 
povinnosti s právní praxí. Jsem autorem vice než dvaceti 
knih, pravidelným účastníkem mezinárodních kongresů
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pořádaných v Evropě a Jižní Americe a hlavním řešitelem 
vice než deseti vědeckých projektů financovaných cent-
rálními a regionálními úřady ve Španělsku. 

Aktivně jste se účastnil konference Měna, daně a  další 
finančněprávní instituty v roce 100. výročí vzniku Čes-
koslovenska. O čem byl Váš konferenční příspěvek? 
Hlavním tématem mého konferenčního projevu byl in-
stitut stálé provozovny v mezinárodním daňovém právu. 
Současná definice stálé provozovny vyžaduje fyzickou 
přítomnost nebo vázaného zástupce v jurisdikci daného 
trhu, aby bylo státu umožněno zdanit příjmy získané na 
tomto území. V současné době je toto pojetí zastaralé, pro-
tože digitální nadnárodní společnosti nemusí mít fyzickou 
přítomnost u zdroje, aby získaly příjmy. Návrhy obsažené 
v závěrečných zprávách akčního plánu BEPS a nedávné 
návrhy Evropské komise týkající se zavedení daně z digi-
tálních služeb a digitální stálé provozovně na základě vý-
znamné hospodářské přítomnosti přináší několik úprav 
tradiční koncepce stálé provozovny s cílem obnovit zda-
nění u zdroje.

Jak se Vám líbila Praha a naše fakulta?

Praha se mi líbila velice, je to krásné a historické město, 
neměl jsem dost času na větší objevování všech zákoutí 
historického centra, stihl jsem jenom několik procházek. 
Protože jsem nyní neměl dost času si město užít, chtěl 
bych se ještě do Prahy vrátit, především mě zajímají místa 

jako Muzeum Franze Kafky a prohlédnout si Pražský hrad. 
Kromě toho, bych chtěl poděkovat všem z katedry finanč-
ního práva za skvělé přijetí. Konference byla velkým úspě-
chem a každý z organizátorů odvedl skvělý kus práce.

Foto z konference: Měna, daně a další finančněprávní instituty v roce 100.  
výročí vzniku Československa.
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Aleš Hájek působil na fakultě jako vedoucí provozního 
oddělení. V říjnu nastoupil do nové funkce tajemníka 
fakulty. Kdo je tento muž a co nového přinese změna 
funkce jemu i škole? 

Jak dlouho působíte na právnické fakultě?
Na fakultě působím již od roku 2005, kdy byl děkanem 
doc. Vladimír Kindl a tajemníkem dr. Tomáš Horáček 
Odkud a proč jste přišel na právnickou fakultu?
Na Právnickou fakultu UK jsem přešel ze soukromé sféry. 

Nabídka práce na akademické půdě mne zaujala přede-
vším z důvodu možnosti práce při spravování unikátní 
budovy PF UK.

Jako vedoucí provozního oddělení jste se věnoval 
také studiu, jaký obor a kde jste studoval?
Studoval jsem v Ústí nad Labem na Univerzitě Jana Evan-
gelisty Purkyně, konkrétně na Fakultě sociálně ekonomic-
ké studijní obor Hospodářská politika a veřejná správa.

Co pro Vás nová pozice tajemníka fakulty znamená?
Tato pozice pro mne představuje velice zajímavou pra-
covní příležitost a zejména velkou výzvu.

Co vlastně všechno tvoří náplň práce tajemníka 
fakulty?
„Vlastními slovy a stručně?“ Hospodaření fakulty spolu 
s  personální, investiční a administrativní agendou.

Co chcete změnit, jaké úkoly na Vás čekají?
Pro začátek budu při své práci vycházet z analýzy SWOT, jež 
nám ukázala slabé stránky a potenciální hrozby (nedostat-
ky) fakulty. V krátkodobém horizontu se budeme s kolegy 
snažit shromáždit a posoudit získané informace o  zaměst-
nancích, pracovních postupech a celkovém „know-how“ 
fakulty. Z dlouhodobého časového hlediska se budu snažit 
tyto výstupy využít k eliminaci „slabých“ faktorů a nastavit 
procesy tak, aby podporovaly „silné stránky“ PF UK a moh-
ly využívat příležitostí, jež se budou nabízet.
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Začal nový školní rok a nově příchozí studenti se se-
znamují s fungování fakulty i spolu navzájem. Pro 
lepší orientaci v samotném studiu oboru práva slou-
ží nově zřízený kurz Úvod do studia práva. V září se 
uskutečnily jeho dva pilotní bloky.
Kurz uspořádalo centrum právních dovedností za pod-
pory advokátní kanceláře Bird & Bird jako příspěvek 
k  současným diskuzím o budoucí podobě fakulty a tvor-
bě nového kurikula výuky. Třídenní blokové výuky, která 
se uskutečnila v průběhu září hned dvakrát, se zúčastnilo 
celkem 47 studentů prvního ročníku. Program sestavili 
a garantovali členové centra Hana Draslarová a Vik-
tor Hatina. Na přípravě, organizaci a realizaci se dále po-
díleli lektoři z fakultního programu Street Law – z řad ab-
solventů fakulty, kteří mimo fakultu působí jako asistenti 
soudců, advokátních koncipienti a zaměstnanci veřejné 
správy.
Jak přesně kurz probíhal a jací jsou noví prváci? O zkuše-
nosti se podělili organizátoři a garanti programu Hana 
Draslarová (interní doktorandka katedry politologie a so-
ciologie) a Viktor Hatina (koordinátor odborných praxí na 
centru právních dovedností).

Když jste studovali vy, byla nějaká podobná akce, kde 
se mohl student seznámit s oborem i spolužáky ještě 
před zahájením školního roku? Proč jste se rozhodli 
tento nový kurz uspořádat?

Když jsme nastupovali do 1. ročníku, seznamovací sou-
středění pořádaly jen studentské spolky a účastnil se 
jich nižší počet studentů než dnes. S radostí sledujeme, 
že  nyní je na výběr obdobných soustředění celá řada 
a  největší soustředění pořádá samotná fakulta. Studen-
tům rozhodně doporučujeme se těchto akcí účastnit.
Úvod do studia práva se od těchto soustřední ovšem liší 
a svým obsahem rozšiřuje nabídku, kterou dosud fakul-
ta ani spolky neposkytovaly. I u nás se studenti seznámí 
s  užším kruhem svých spolužáků, kurz se však soustředí 
především na znalosti a dovednosti, které tvoří nezbytný 
základ pro vstup studenta do studia na právnické fakultě 
a poznávání práva. 
Program je tedy více studijní a má studenty především 
motivovat k vysokému studijnímu nasazení. Po vzoru 
zahraničních fakult jsme vycházeli z toho, že osvojení 
určitých znalostí a dovedností nastupujícím studentům 
výrazně usnadní začátek studia, ale i následné poznávání 
práva. Kurz přitom částečně vychází z pozitivních zku-
šeností s  výukou předmětu Odborná praxe – návštěvy 
soudních jednání, kde od loňského akademického roku 
seznamujeme studenty prvního a druhého ročníku se zá-
klady jednotlivých druhů soudních řízení a jejich vzájem-
nou souvislostí. Mezi další inspirační zdroje patří pod-
klady a sylaby úvodů do studia práva z jiných, převážně 
zahraničních fakult.
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Co se tedy studenti v kurzu konkrétně naučili?
Tři dny kurzu byly nabité intenzivní výukou o právu 
a  jeho disciplínách, soudnictví a základních právních 
dovednostech. Studenti se učili vyhledávat právní infor-
mace, číst judikáty a pracovat s odborným textem, dále si 
vyzkoušeli napsat plnou moc a jednoduchou žalobu, řešit 
právní případy metodou problem-based learning, vystu-
povat před soudem a mnohé další. 
Absolventi kurzu se tak nyní lépe orientují v samotném 
právu a dokáží si  uvědomit souvislosti v oblastech, které 
studují odděleně v  samostatných předmětech. V průběhu 
celého kurzu si pak účastníci osvojovali klíčové studijní 
dovednosti, které považujeme za podstatné pro studium 
práva.

Absolventi kurzu by měli mít větší chuť se studiu aktiv-
ně věnovat. Vedli jsme je k tomu, aby se poctivě věnovali 
průběžné přípravě na výuku, docházeli do školy, i pokud 
zrovna není povinná účast, a využívali skvělých možností, 
které naše fakulta studentům nabízí.

Jací byli studenti, co je z kurzu nejvíc bavilo?
Studenti byli skvělí. Moc jsme oceňovali jejich chuť strávit 
s námi ve dnech svého volna před zahájením akademic-
kého roku tři plné dny. Program začínal většinou v  de-
vět hodin ráno a v nejexponovanější den končil až před 
devátou večer. I v takto intenzivní náplni zvládli vydržet 
a aktivně se zapojovat. Nutno podotknout, že se jednalo 
o pilotní projekt – studenti tak nejenže neměli předem 
žádný ohlas od starších spolužáků, ale nebyli ohodnoceni 
ani kredity. Přesto byla zcela vyčerpána kapacita kurzu 
a  ze strany studentů zde byla vidět velká chuť se progra-
mu aktivně účastnit. Zpětná vazba z obou skupin pak byla 
velmi pozitivní, studenty obecně nejvíce zaujalo řešení 
právních problémů a simulovaný soud. 

Chcete v organizaci kurzů pokračovat? 
Chceme. Pilotní ročník považujeme na základě zpětné vaz-
by od studentů za velmi zdařilý a pro studenty prospěš-
ný, proto bychom rádi kurz nabízeli i nadále. Ve  vnitřní 
soutěži na rozdělení prostředků PF UK z institucionální-
ho plánu UK pro kalendářní roky 2019–2020 jsme získali 
prostředky k tomu, abychom kurz v příštím roce zavedli 
do fakultního kurikula jako volitelný předmět. 
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Počítáme s tím, že kapacitu kurzu rozšíříme a obsah kur-
zu budeme dále rozvíjet. Budeme vycházet především 
ze  zpětné vazby od studentů, která nám dala řadu podně-
tů v tom, jak na programu dále pracovat. 

Od poloviny září začalo fungovat oddělení komunika-
ce, které bude zajišťovat propagaci fakulty ve vnějším 
světě, tedy mezi odbornou i laickou veřejností, ucha-
zeči o studium, absolventy či potenciálním spolupra-
covníky. Současně bude sloužit i pro hladší předávání 
informací uvnitř fakulty.
Připravují se nové webové stránky, které budou lépe od-
povídat technickým nárokům (možnost kvalitního zobra-
zování v mobilních aplikacích) a budou mít moderní grafic-
ké řešení, více fotek a pestřejší obsah. Nová anglická verze 
fakultních stránek, bude hrát důležitou roli při oslovování 
zahraničních studentů i spolupracovníků. Do budoucna 
se pravděpodobně rozšíří fakultní sociální média o Insta-
gram. Nová je také podoba tohoto Newsletteru a postupně 
se budou sjednocovat i další informační a  pagační mate-
riály. Oddělení komunikace převezme část zátěže, která 
dosud ležela na proděkanech či jednotlivých katedrách 
a  pracovištích a je tedy všem na fakultě k dispozici. Ve-
doucím nového oddělení se stala Bc. Kateřina Mikulcová,  

která je absolventkou FAMU a více než 15 let působila jako 
režisérka a scénáristka dokumentárních, vzdělávacích 
a  propagačních filmů a seriálů.
Mnohé filmy získaly ocenění na festivalech v Česku i zahra-
ničí. Spolupracuje s  Českou televizí, řadou neziskových 
organizací i  komerčních subjektů. Externě spolupracovala 
s reklamní agenturou jako copywriter. Poslední dva roky 
působila v Institutu intermédií Fakulty elektrotechnické 
ČVUT na pozici PR a  produkce a zároveň je šéfredaktor-
kou komunitního časopisu Maskil. Další novou pracovnicí 
tohoto oddělení je Mgr. Markéta Hlaváčová, která bude 
mít na starost rozvíjení vztahů s partnery školy. Jako fun-
driserka a koordinátorka spolupracoval s různými vzdělá-
vacími i neziskovými organizacemi. Markéta Hlaváčová se 
bude podílet na organizaci fakultních událostí, bude oslo-
vovat potenciální partnery školy i komunikovat s absol-
venty. Pokud některá z kateder či dalších pracovišť bude 
potřebovat pomoc s  dofinancováním menšího projektu, 
Markéta Hlaváčová je zde, aby našla nejvhodnější cestu.

S našimi absolventy se také v průběhu tohoto semestru 
sejdeme a  budeme se s nimi bavit mj. o tom, které do-
vednosti získané v úvodu jim ve studiu nejvíce pomáhají.  
Na ty se pak v příštím roce nejvíce zaměříme.
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Tak zvaný seznamovák pořádaný fakultou se letos ko-
nal již potřetí. Ve dvou turnusech se vystřídalo téměř 
čtyři sta studentů nastupujících do prvního ročníku. 
Čtyřdenní kurz jim nabídl přednášky, sport, noční hru,  
argumentační souboj a především možnost seznámit se 
s  budoucími spolužáky, pedagogy i chodem školy. Jak přes-
ně seznamovací kurz probíhá, nám popsala Petra Vávro-
vá a  Natálie Tůmová, dvě „studentské velitelky“.

Jak dlouho se pořádají seznamováky a jak se do nich 
mohou účastníci přihlásit?
První seznamováky se dělaly už dávno, poslední dobou je 
ale pořádaly jen spolky. Před třemi lety se obnovil tenhle 
fakultní, což byl nápad paní proděkanky Chromé. Organi-
zační tým tvoří vždy členové Pracovní skupiny pro pro-
pagaci fakulty vůči uchazečům, ale spolupracuje s  námi 
pár „externích“ dobrovolníků z řad studentů, kteří s námi 
dělají i Den otevřených dveří. První „novodobý“ seznamo-
vák probíhal na Albeři, druhý loni v areálu Orlík-Loužek 
a  letos ve středisku Štědronín také u Orlické přehrady. 
Jeden turnus byl pro sto šedesát a druhý pro sto osmde-
sát účastníků, ale celková kapacita je 200 studentů v jed-
nom běhu. 
Studenti dostávají nabídku účastnit se kurzu hned u zá-
pisu a mohou vyplnit přihlášku na jeden z turnusů. Často 
kombinují účast na nějakém menším spolkovém sezna-
mováku s tímhle fakultním. 

Jak soustředění probíhá?
Do areálu přijedou všichni společně, letos to byly čtyři 
autobusy, první den se hrají seznamovací hry. Už v au-
tobusech jsou rozděleni do čtyř týmů podle barev, kaž-
dý tým má vedoucího z vyššího ročníku a několik dalších 
organizátorů. To rozdělení na týmy je klíčové, protože 
studentů je hodně a každý tým má zhruba čtyřicet lidí. 
Skupiny jsou sestaveny abecedně a snažíme se, aby byl 
stejný počet kluků a holek. Ale posledních několik let na 
fakultě je víc studentů, takže to nejde zcela stoprocentně. 

Úvodní slovo seznamováku pronese vždy děkan fakulty 
a jsou zde i zástupci akademického senátu a další před-
stavitelé fakulty. Další den je pak věnován interaktivním 
přednáškám jednotlivých vyučujících. Ten program je 
hodně náročný. Účastníci mají jednu přednášku za dru-
hou, ale letos jsme program víc proložili sportem. 
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Osvědčila se noční hra a pak samozřejmě nejlépe funguje 
pěkné počasí. Kromě přednášek nabízíme různé sporty, 
což organizuje katedra tělesné výchovy. Studenti si mo-
hou zahrát fotbal, volejbal, protáhnout se při aerobiku, 
ale v nabídce bylo i plavání nebo lanová dráha. A pak je 
samozřejmě i neformální část programu jako táborák 
a  noční hra nebo diskotéka. Velmi dobrou zpětnou reakci 
jsme získali na část programu nazvanou „otázky a odpo-
vědi“. Je to neformální diskuse, kdy se budoucí studenti 
zajímají o vyučované obory, o vyučující, ale také o růz-
né praktické věci související se studiem. Je to v přátelské  
atmosféře, kdy se mohou zeptat skutečně na cokoliv tý-
kajícího se školy.  

Jací byli letošní účastníci, noví studenti prvního 
ročníku?  
Bohužel jsme my dvě neměly vlastní tým a ani čas,  
abychom všechny studenty blíž poznaly. Ale působili vel-
mi chytře. V programu měli třeba argumentační souboj, 
kdy se asi hodinu a půl argumentuje o vině a nevině v ně-
jaké fiktivní kauze. Měli velmi dobré argumenty a někteří 
byli skutečně šikovní. Mezi studenty jsou velké rozdíly ve 
znalostech i motivaci. Někdo už třeba ví všechno o trest-
ním právu v 15. století, někdo studoval jinou vysokou 
školu, někdo ještě neví, co přesně ho zajímá. To je také 
hodně zajímavé.  

Byly jste také na seznamovacím soustředění v prv-
ním ročníku? Pokud ano, jak to zpětně hodnotíte? 
Před třemi lety jsme také byly na podobném soustředě-
ní a bylo to dobré. Fakulta je velká a často se pak s lidmi 
míjíte. Musíte se snažit najít si svoji skupinu. Ten kurz je 
dobrý hlavně proto, že se studenti seznámí neformálně, 
zahrají si spolu volejbal, potkají se na diskusi. Vlastně už 
to, že s někým cizím bydlíte na pokoji, vás prostě donutí 
se seznámit. Užitečné jsou také úvodní přednášky, proto-
že člověk získá aspoň trochu přehled o tématech a vyuču-
jících. Příští rok budeme určitě dělat soustředění znovu 
a  těšíme se na to.
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KATEDRA TEORIE PRÁVA A PRÁVNÍCH UČENÍ

Dne 14. září 2018 se na fakultě uskutečnil půldenní mezinárodní workshop nazvaný Historické a nové přístupy k právní 
interpretaci, který byl výsledkem dlouhodobé spolupráce katedry teorie práva a právních učení PF UK s kolegy z Právnické 
fakulty University of Eastern Finland. První panel se věnoval historickým a teoretickým pohledům na právní interpretaci. 
Druhý panel workshopu nesl název Současné přístupy k právní interpretaci. 
NOVÁ KNIHA: Wintr, Jan: Principy českého ústavního práva. 4. Vydání. Plzeň: Vydavatelství a nakladatelství Aleš Čeněk, 2018.

KATEDRA POLITOLOGIE A SOCIOLOGIE 

Mezinárodní workshop o soudcovském sebeomezení
Cílem mezinárodního workshopu spolupořádaného katedrou politologie a sociologie a  Ústavem státu a práva AV ČR 
v  rámci společného projektu GA ČR bylo komparativně analyzovat právě téma soudcovského sebeomezení. Hosté z Ra-
kouska, Maďarska, Polska, Slovenska i pořadatelé z České republiky přednesli zajímavé teoretické příspěvky a případové 
studie k soudcovskému aktivismu/sebeomezení ústavních soudů v jednotlivých zemích. Vyplynulo z nich – mimo jiné – že 
jak soudcovský aktivismus, tak přílišné sebeomezení, může být pro praktické fungování ústavní demokracie z dlouhodo-
bého hlediska problematické.

KATEDRA TRESTNÍHO PRÁVA

Katedra má od začátku října vlastní facebookový profil. https://www.facebook.com/ktrpfuk
Dr. Hořák měl 15. října zajímavou přednášku pro soudce z amerického státu Texas na téma Systém trestní justice 
v České republice. Vyšlo 4. vydání oblíbené (mezi studenty i  praktiky) knihy Rozhodnutí ve věcech trestních se vzory 
rozhodnutí soudů a  podání advokátů (autoři: Jelínek, Říha, Sovák).

KATEDRA PRACOVNÍHO PRÁVA A PRÁVA SOCIÁLNÍHO ZABEZPEČENÍ

Prof. Jan Pichrt byl zvolen místopředsedou Mezinárodní společnosti pro pracovní právo a  právo sociálního zabezpečení 
na světovém kongresu pořádaném jmenovanou společností v Turíně v září tohoto roku.
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KATEDRA PRÁVA ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

Ve dnech 18.–21. září 2018 se katedra práva životního prostředí ve složení prof. Damohorský, doc. Stejskal, dr. Sobotka, 
dr. Franková, dr. Snopková a dr. Pokorný zúčastnili zahraniční konference pořádanou Právnickou fakultu Univerzity Byd-
goszcz, Chelmno, Polsko, s cílem účastnit se 19. ročníku Česko-polsko-slovenské konference z oblasti práva životního 
prostředí. V letošním roce byla ústředním tématem Role kontroly v  prosazování práva životního prostředí.

KATEDRA EVROPSKÉHO PRÁVA

Dne 26. září 2018 proběhl v sídle Zastoupení EU v ČR odborný seminář k institucionálním, právním a ekonomickým 
dopadům vystoupení Velké Británie z EU. Společně šlo o  autorský kolektiv podílející se na zpracování knihy EU po 
brexitu – právně institucionální budoucnost evropské integrace, neboť jedním z cílů akce bylo představit tento badatel-
ský a  publikační počin. Vyznění organizačně úspěšné akce bylo přesto skličující: diskutující se vesměs shodovali v tom, 
že  brexit znamená pro EU (i specificky pro ČR) více ztrát a rizik než přínosů a příležitostí.

CENTRUM PRÁVNÍ KOMPARATISTIKY

Centrum pořádá v období říjen–prosinec a únor–červen každý druhý čtvrtek přednášky na aktuální témata,  
jejichž součástí je diskuse. 
Přednášky se konají na fakultě v místnosti č. 401, 4. patro, od 17.30 (předpokládané ukončení je v 19.00). Zájemci o da-
nou problematiku jsou srdečně vítáni. Účast není třeba předem avizovat; vstup je volný. 
Přesný program na: www.komparatistika.cz

ZAHRANIČNÍ ODDĚLENÍ

Ve dnech 1.–2. října 2018 proběhlo doplňující výběrové řízení na studijní pobyty Erasmus+ pro letní semestr akade-
mického roku 2018/2019. Konkurzu se zúčastnilo 17  studentů, kteří všichni dle doporučení výběrových komisí uspěli.
Na PF probíhá po dobu 3 týdnů speciální blokový kurz US Competition Law, který vyučuje advokát z USA s bohatou 
akademickou praxí Joseph Tringali. 
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Předmět je zařazen do výuky na PF UK mimořádně pouze pro letošní zimní semestr a umožňuje studentům získat zkuše-
nosti s úpravou práva hospodářské soutěže v zemi, kde toto právní odvětví ve svém moderním pojetí vzniklo.
Předmět je současně nabízen též pro zahraniční studenty, kteří na PF studují ve výměnném programu v angličtině,  
což umožňuje další propojování výuky na PF pro české studenty a studenty z dalších zemí. K podpisu bylo připraveno 
prodloužení fakultní dohody s China University of Political Science and Law (CUPL), která umožňuje již od roku 
2011 výměnu dvou studentů každým směrem ročně.
Čtyři studenti (z toho jedna doktorandka) se spolu s vyučujícími doc. Veronikou Bílkovou a dr. Davidem Kohoutem 
zapojili do Letní školy srovnávacího ústavního práva, která se konala na Universitě v Astaně (Kazachstán) na přelomu 
srpna a září 2018.
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KNIHOVNA – VýSTAVNÍ ČINNOST

V listopadu a v prosinci se v knihovně uskuteční výstava karikatur České vědkyně a  jejich přínosy nejen české vědě.  
Ve stejném termínu byla do vitríny před knihovnou instalována doprovodná výstava Významné české ženy, kde připomíná-
me osobnosti jako Božena Němcová, Ema Destinnová, Milada Horáková, Věra Čáslavská, Olga Havlová atd. 
Od listopadu bude možnost si vypůjčit v knihovně na 14 dní čtečku knih.

SPOLEK PRAGER DEUTSCHER KLUB

Spolek Prager Deutscher Klub se v uplynulém semestru podílel na akcích především ve spolupráci s německými 
univerzitami. O letních prázdninách se naši členové a  příznivci zúčastnili druhého ročníku úspěšného projektu 
Ost-West ve spolupráci s  Humboldtovou univerzitou v Berlíně.
Další zajímavou akcí byl studijní výlet do Porýní. Německý lektor Dr. Martin Paus doprovodil studijní skupinu na  půdu 
významných vědeckých institucí a univerzit ve spolkové zemi Rheinland-Pfalz, včetně univerzit v Düsseldorfu, Bonnu, Max 
Planck Institutu a  dalších. Poslední významnou akcí byl praktický seminář z  pracovního práva s  profesorem z  univerzity 
v Řeznu prof. Maschmannem. Pražští studenti spolu s kolegy z Řezna navštívili německé velvyslanectví, zmiňovaný semi-
nář a získané poznatky a možnosti budoucí spolupráce poté prodiskutovali u společné večeře v centru Prahy. 

ČESKÁ SPOLEČNOST PRO PRACOVNÍ PRÁVO A PRÁVO SOCIÁLNÍHO ZABEZPEČENÍ

Společnost vyhlásila soutěž o cenu Marie Kalenské. Jedná se první ročník soutěže pro mimořádné písemné práce mla-
dých autorů do 30 let v oborech pracovní právo a právo sociálního zabezpečení. 
Statut ceny je dostupný na: https://www.spolpracsoc.cz/

SPOLEČNOST PRO CÍRKEVNÍ PRÁVO

Společnost pro církevní právo úspěšně vydává od roku 1995 recenzovaný vědecký časopis Revue církevního práva. 
Revue se umístila na 3. místě v České republice v soutěži za nejlepší odborný právnický časopis vydávaný v ČR a SR, kterou 
pořádá Společnost českých, německých, slovenských a rakouských právníků v rámci akce Karlovarské právnické dny.
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Nabízíme širokou nabídku kurzů s právní tématikou.  
Kurzy jsou určeny studentům a absolventům nejen 
právnických fakult, zaměstnancům státních institu-
cí, obecních úřadů, podnikatelům, všem, kteří chtějí 
rozšířit své znalosti z oblasti práva. Kurzy se konají 
v  budově PF UK.

V  nabídce kuzů najdete témata jako stavební právo,  
zákoník práce, ochrana osobních údajů, pozemkové prá-
vo a mnoho dalšího. 

Aktuální nabídku kurzů najdete na webu fakulty 
https://www.prf.cuni.cz/juridikum-1404044402.html 

Po úspěšném absolvování kurzu, tj. po vykonání zkoušky, 
kolokvia, obhajobě předložené práce, příp. testu (u kaž-
dého kurzu je zakončení odlišné), získá posluchač osvěd-
čení o absolvování kurzu. Veškerá výuka probíhá v budo-
vě Právnické fakulty.

E-mail:
strakova@prf.cuni.cz
kucirkov@prf.cuni.cz



Newsletter PF UK 19

V rámci oslav stého výročí vzniku Československa 
před fakultou přibyly dvě nové lípy. Jednu zasadil dě-
kan Právnické fakulty Jan Kuklík, kterému u další lopaty 
asistoval Jiří Hřebejk, druhou zasadil předseda akade-
mického senátu Radim Boháč společně se studentskou 
senátorkou Alžbětou Pospíšilovou. Lipám i republice 
přejeme úspěšný růst.


